
فرهنگ و هنر- کیوان ساکت از 
انتشار کتاب »رقص کولی« برای ساز 

سنتور خبر داد.
کیــوان ســاکت ـ آهنگســاز 
و نوازنــده تار و ســه تــار ـ گفت: 
رویــا باقرزاده و محســن غلامی ۱۰ 

چهارمضراب از ساخته های من را از 
آلبوم »سبکبال« انتخاب کردند و این 
آهنگ ها را برای ساز سنتور ساماندهی 
)تنظیم( و مضراب گذاری کردند که 
در نتیجه این دفتر با نام »رقص کولی« 
از سوی انتشــارات آوای برگریزان 

منتشر شده اســت. این آهنگساز در 
ادامــه بیان کرد: ایــن آثار ۱۰ تا چهار 
مضراب از ساخته های من است که در 
دستگاه شور، آوازهای دشتی، ابوعطا 
و افشاری است. این نوازنده تاکید کرد: 
این چهار مضراب ها برای ســاز تار و 

سه تار نوشته شده بود ولی از جایی که 
نوازندگان سنتور هم به این آهنگ ها 
علاقه داشتند این دو هنرمند تصمیم 
گرفتند این آثار را برای ســاز سنتور 
هم ســاماندهی کنند تا مورد استفاده 

هنرمندان بیشتری قرار گیرد.

فرهنــگ و هنر- هیات داوران 
سومین دوره جشــنواره بین المللی 
نوســتالژیا در ســه بخش فیلم های 
داستانی، مستند و فیلم کوتاه معرفی 

شدند.
طبــق گزارش رســیده، در این 
دوره از جشــنواره فیلم نوستالژیا، در 
بخش فیلم های بلند داستانی، داویده 
ویتزینی تدوینگر ســینمای ایتالیا در 
کنار پاتریتزیا راپتزی، فارغ التحصیل 

فلســفه ، منتقد و روزنامه نگار و دبیر 
هنری جشــنواره فیلم اســگوآردی 
آلتروه و علیرضا کاظمی پور، فیلمنامه 
نویس و فیلمساز داوری خواهند کرد.
در بخــش فیلم هــای کوتــاه 
جشنواره، آرماندو لوستالیو، منتقد و 
مدرس سینما،آندره آ والنیتنو فیلمساز 
و مدرس ســینما و دبیر جشــنواره 
فیلم پمپئی و آنیتا ســارنو پروگرامر 
جشــنواره فیلــم ازمیــت ترکیه، به 

عنــوان داور حضور دارند. در بخش 
فیلم مســتند پگاه آهنگرانی بازیگر و 
مستندساز ایرانی که اخیرا جایزه ویژه 
هیئت داوران سی و نهمین جشنواره 
فیلم کوتاه بوســان را برای فیلم »من 
سعی می کنم به یاد بیاورم« محصول 
مشترک ایران و جمهوری چک، از آن 
خود کرد، لیا بلترامی مستند ساز، برنده 
جایزه صلح جشنواره ونیز و موسس 
جشنواره مذهب امروز ایتالیا و محمود 

بهراز نیا مستندساز و بازیگر مقیم آلمان 
که ساخت مســتندهایی همچون" 
درباره ســهراب شهید ثالث"  و " در 
نزدیکی کیارستمی" را در پرونده خود 

دارد، به داوری خواهند نشست.
جشــنواره  دوره  ســومین 
بین المللی نوستالژیا در میلان و رم به 
دبیری امیرحسین کاوه روز ۱5 سپتامبر 
آغاز می شــود و تا هفدهم ســپتامبر 

)شهریور ماه( ادامه می یابد.

آثار کیوان ساکت برای سنتور مکتوب شد

پگاه آهنگرانی در کنار فیلم سازان خارجی داور یک رویداد سینمایی
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اظهارنامه اشخاص حقیقی و حقوقی
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فرهنگ و هنر- موسیقی فولکلور 
یا موســیقی بومی یا موســیقی محلی 
)Folk Music(، شکلی از موسیقی 
سنتی است که ریشه در آداب و رسوم 
یک قوم یا ناحیه دارد و سینه به سینه، به 
نسل های بعدی می رسد و به همین دلیل 
است که در ایران، به این نوع از موسیقی، 

موسیقی محلی هم گفته می شود.
موســیقی فولکلــور در ایران، از 
اهمیت و جایگاه ویــژه ای برخوردار 
اســت چراکه از دیرباز، اقوام مختلفی 
چــون ترک، کُرد، ترکمن و... ترانه ها و 
ملودی های متفاوتــی از خود به جای 
گذاشته و جزء جدایی ناپذیر فرهنگ 
این مرز و بوم شــده اند که از آن جمله 
می توان به قطعه های »نوایی«، »الله مزار« 
و... اشــاره کرد. اما پرسش هایی که در 
خصوص این نوع از موســیقی مطرح 
می شود، این است که آیا امروز، موسیقی 
فولکلور به همان شکل اصیل خود مورد 
استفاده قرار می گیرد؟ نسل جوان تا چه 
اندازه با آن آشــنایی دارند؟ و چگونه 

می توان این نوع از موســیقی را بیش از 
پیش، زنده و ذائقه موسیقایی مخاطبان 
جــوان را به آن نزدیک کرد؟ از این رو، 
گفت و گویی با پویا سرایی، آهنگساز، 
نوازنده، مدرس دانشگاه و پژوهشگر 
انجام شده است که در ادامه می خوانید:
در رابطه با شــرایط فعلی 
موســیقی فولکلور یــا محلی 

توضیح دهید.
سال هاســت که هرچه شرایط 
زندگی ما به ســمت شِبه ماشینی شدن 
می رود، هنر قومــی در حال کمرنگ 

شــدن اســت و در این میان، 

گونه دیگری در موســیقی دارد جای 
خودش را باز می کند که دیگر به شکل 
هنر نیســت و درحقیقت، به صورت 
کالای صِرف تجاری و مصرفی اســت 
که فقط پرُ شدن سالن ها در آن اهمیت 
دارد. از طرف دیگر، توجه به سلیقه عامه 
مردم که در بســیاری از مواقع، شاید با 
ذوق هنر های خــاص قومی مطابقت 
نداشته باشد باعث می شود که این نوع 
هنر ها به سمت فراموشی یا حذف شدن 
بروند. این در حالی اســت که از سوی 
قوم شناس ها، ما اقوام 
که  داریم  مختلفــی 
پارسیان،  از:  عبارتند 

آذری ها، کُردهــا، گیلک و مازنی ها، 
لرها، ترکمن و ایل قشقایی، عرب های 
ایرانی، بلوچ ها که هر یک از آن ها زبان، 
سنن، هنر و موســیقی خاص خود را 
دارند که با دیگری متفاوت اســت. اما 
باید به این موضــوع توجه کرد که در 
اغلب مواقع، اگر بخواهیم از موسیقی 
مربوط به هر قومی در کار ها اســتفاده 
کنیم که همه فهم باشــد، انجام پذیر و 

شدنی نیست.
در خصوص استفاده از فرم 
جدید موسیقی فولکلور در برخی 

از آثار موسیقایی بفرمایید.
در سال های اخیر، کار هایی در این 
خصوص انجام شده است که می توان 
به موسیقی تیتراژ سریال پایتخت اشاره 
کرد و همچنین کار های دیگری که در 
آن ها، دست روی هنر هایی از قوم های 
ایرانی گذاشته شــده است که تا حدّ 
زیادی، از لحاظ زبان و ساختار های 
زیبایی شناختی به شکل هنر و منش 
کلاسیک ما شباهت دارند. به طور 
مثال؛ شــاید برخی از شکل های 
هنری در موسیقی کُردی، لری 
و... تا حدی شــبیه به موسیقی 

شمال یا شــرق خراســان و... باشند 
کــه بتوانیم آن هــا را در یک اثر هنری 
یا کنســرت ببینیــم و اتفاقاً مورد قبول 
هم واقع شــوند. اما شــاید سبک های 
موســیقایی در شکل اصیل خود چنین 
نباشند و دلیل آن هم این است که سمت 
و سو و تولید هنر، دارد به صورتی پیش 
می رود که دیگر کســی به آن شــکل، 
خریدار آثار هنری در قالب کاملًا اصیل 
شــان نیست و اگر هم باشد به صورت 
گزینشی از هنر اقوام است. نکته ای که 
علاوه بر این، باید به آن اشــاره کنم سن 
بالای اغلب اســاتید هنر اقوام است که 
روز به روز بالاتر می رود؛ به طوری که 

متأسفانه، ممکن است خیلی از آن ها در 
میان ما نباشند و یا اگر هم در قید حیات 
هستند، سن بالایی داشته باشند که همه 
این ها دست به دست هم می دهند تا هنر 

قومی ما کمرنگ تر شود.
بــرای زنــده نگه داشــتن 
موسیقی فولکلور چه اقدام هایی 

باید انجام داد؟
در بســیاری از مواقــع، این نوع 
موســیقی می تواند نه به شــکل اصیل 
خود بلکه به عنوان یک تمِ یا متریال خام 
موســیقایی، دستمایه بسیاری از آثاری 
شود که شکل جدیدی دارند. مثلًا قطعه 

»الله مزار« از آقــای علیرضا قربانی که 
در حــال حاضر، جزء قطعه های ثابت 
در مجموعه کنســرت های فعلی شان 
اســت که درواقع، این قطعه مربوط به 
شمال شرق کشور است و از لحاظ زبان، 
درونمایه و فرم برای مخاطب، قابل فهم 
اســت که البته فقط به عنوان دستمایه، 
موتیف و مصالح خام هنری به کار رفته 
و روی اثر، تنظیم الکترونیک هم انجام 

شده است.
از دیگر آثاری که در این ســبک 
کار شده است می توان به »بومی وار« از 
ثمین باغچه بان اشاره کرد که براساس تمِ 
کُردی است. البته در سال های اخیر، از 

این تیپ آثار، بسیار داشته ایم و همین ها 
به عنوان ظرف هایی هســتند که اجازه 
حیات به موسیقی فولکلور را می دهند 
کــه به صورت تم یا ایده هنری در یک 
ظرف دیگر )مثل همراه شدن با موسیقی 
الکترونیک یا استفاده در موسیقی فیلم، 
تئاتر و...( و نه به شــکل اصیل خود به 
کار برود و به همین دلیل، اگر بخواهیم 
رگ حیاتی برای این نوع هنر قائل شویم 
شــاید در این شکل و قالب باشد نه به 
شــکل قدیمی و اصیل خود که به طور 
مثــال، یک نوازنده عزیــز دوتار روی 

صحنه اجرا می کرد.

مربوطــه،  دســتگاه های 
اقدام های مناسبی برای زنده نگه 
داشــتن و معرفی هرچه بیشتر 
موسیقی فولکلور انجام داده اند؟

واقعیت این اســت که باید پاسخ 
مثبت و منفی داد. وزارت ارشاد به ویژه 
اموربین الملل، هر ســال تلاش می کند 
هنرمندان قومی فعال در کشــور های 
دیگر را بــه ایران دعوت کــرده تا در 
جشنواره هایی مثل فجر و... شرکت کنند 
و در مقابل، هنرمندان ما نیز برای اجرای 
کنسرت به کشور های دیگر می روند؛ 
به طوری که از نوازنده های موســیقی 
نواحی کشــور هم در رویداد اکســپو 

دوبی حضور داشــتند. اما اگر بخواهیم 
ببینیم که آیا کار ها در سطح کلان و بین 
الملل اثرگذار بوده اند؟ باید بگوییم خیر. 
با وجود این که هر سال برای این منظور، 
تلاش شــده و بودجه هایی نیز صرف 
می شــود و هنرمندان کشور هم در این 
عرصه ها شرکت می کنند، ولی کم پیش 
می آید که هر یک از هنرمندان عزیزمان 
در هنــر قومی با وجود توانایی هایی که 
دارند، بتوانند درخشــش زیادی داشته 

باشند. 
البته در این ســال ها، نمونه های 
درخشــانی مثل حاج قربان در حوزه 

موســیقی فولکلور و اســتادان، آقایان 
حسین علیزاده و کیهان کلهر در حوزه 
موسیقی اصیل ایران را داشته ایم که به 
ترتیب با ساز های دوتار، سه تار و تار و 
همچنین کمانچه خود موردتوجه قرار 

گرفتند و موفق عمل کرده اند.
چه باید کرد تا نســل جوان 
بتواننــد با موســیقی فولکلور 

عجین شوند؟
باید موسیقی فولکلور را به عنوان 
یک تم و یا ایده خام موسیقایی در نظر 
گرفت و به آن شــکل جدیدی داد که 
بســیاری از هنرمندان، این کار را انجام 
داده اند؛ به طوری که حتی در موسیقی 
پاپ هم شاهد آن هستیم که از آن جمله 
می توان بــه برخی از کار هــای آقای 
محســن چاووشی اشاره کرد که تحت 
تأثیر موســیقی قومی غرب و جنوب 
کشور بوده و بدنبال آن، کار های دیگری 
نیز داریم کــه از لحاظ ریتم، ملودی و 
فرم تحت تأثیر موسیقی قومی خاصی 
بوده اند و اتفاقاً بسیار هیت شده و مورد 
توجه قرار گرفتــه اند که این موضوع 
نشــان می دهد اگر این نوع موسیقی ها 
در پوشش و ژانر هنری جدیدی به کار 
بروند، هم می توانند خاص باشند و هم 
این که با استقبال مخاطبان روبرو شوند. 
بنابرایــن، باید نــگاه و حمایت 
ویژه ای به موسیقی فولکلور داشت که 
فراتر از جشنواره و مسائل تکلیف گونه 
باشــد چراکه مــا دارای اقوام اصیل در 
کشور هستیم و می توانیم به عالی ترین 
شــکل ممکن از آن ها بــرای اعتلای 

فرهنگ و هنر کشور استفاده کنیم.

موسیقی فولکلور؛ ترجمانِ 
موسیقاییِ فرهنگ و اصالتِ ایران

موسیقی فولکلور یا موسیقی بومی، شکلی از موسیقی سنتی است که ریشه در آداب و رسوم یک قوم دارد.

بایــد موســیقی فولکلور را به عنــوان یک تم و یا ایده خام موســیقایی در نظر 
گرفت و به آن شــکل جدیــدی داد که بســیاری از هنرمندان، ایــن کار را انجام 
داده انــد؛ بــه طــوری که حتی در موســیقی پاپ هم شــاهد آن هســتیم که از 
آن جملــه می تــوان به برخی از کار های آقای محســن چاووشــی اشــاره کرد

سام قریبیان کارگردان »سکه شانس« شد

»تاپ گان: ماوریک« بهترین فیلم کارنامه تام کروز شد

فرهنگ و هنر- فیلم ســینمایی 
»ســکه شــانس« به کارگردانی سام 
قریبیان و با موضوع طنز تیرماه کلید 

می خورد.
محسن شایانفر که تهیه کنندگی 
فیلم ســینمایی سکه شــانس را بر 
عهده دارد، اظهار داشــت: به تازگی 
درخواســت پروانه ســاخت فیلم 
سینمایی ســکه شانس را به وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی ارشاد ارائه 
داده ام و طبق برنامه ریزی های انجام 
شــده، فیلم را تا نیمه اول تیرماه کلید 

خواهیم زد.
وی ادامه داد: این فیلم سینمایی 
از مضمــون طنز برخوردار اســت 
و با رویکــردی تحلیلی به اختلاف 
طبقاتــی و فاصله میان زندگی مردم 

می پردازد.
شایان فر درباره کارگردانی این 
فیلم سینمایی نیز توضیح داد: در حال 

حاضر سام قریبیان کارگردانی سکه 
شانس را قرارداد بسته تا پس از فیلم  
۳۶۰ درجه آن را برای ســینما بسازد. 
البته ما از ۲ ســال قبل مقدمات تولید 
فیلم را آغاز کردیم اما به دلیل شــیوع 

کرونا ساخت آن متوقف شد. 

در حال حاضر نیز مهدی بدرلو 
بــه ععنوان مجری طــرح و فرزین 
فرزادنیــا به عنوان مدیــر تولید با ما 

همکاری خواهند داشت.
این تهیه کننده سینما و تلویزیون 
درباره فیلمنامه ســکه شــانس نیز 

توضیح داد: فیلمنامه این اثر با طرحی 
از خودم توســط سولماز فرخ منش 
نوشته شده و بازیگران بسیاری در آن 
حضور خواهند داشت که البته هنوز 
قــراردادی با هیــچ بازیگری منعقد 

نشده است.
شــایان فر کــه تهیــه کنندگی 
مجموعه تلویزیونــی حکایت های 
کمال را هم برعهده داشــت، درباره 
ســاخت فصل دوم ســریال گفت: 
فیلمنامــه ســریال آماده اســت و 
همــان طور که می دانیــد برای این 
ســریال دکورهای مانــدگاری در 
 شــهرک ســینمایی غزالی ســاخته 

شد. 
اما مدیران تلویزیون عزم جدی 
برای تولید فصل دوم نداشتند و حالا 
با تغییر مدیران نیز مشــخص نیست 
که سرنوشــت فصل دوم سریال چه 

خواهد شد.

فرهنگ و هنر- فیلم »تاپ گان: 
ماوریک« با کسب بهترین نمره ها از 
منتقدان و تماشاگران، به بهترین فیلم 

کارنامه تام کروز تبدیل شد.
فیلم سینمایی تاپ گان ماوریک 
دنباله ای بر فیلم کلاســیک تاپ گان 
)۱۹۸۶( ساخته تونی اسکات است 
که در آن تام کروز و وال کیلمر بازی 
در نقــش دو خلبان نیــروی دریایی 
به نام هــای پیت »ماوریک« میچل و 
تام »آیس من« کازانســکی را تکرار 
می کنند. تام کروز در این فیلم پس از 
چهار ســال به دنیای سینما بازگشت 
و با توجه به اســتقبال ها از این فیلم 
اکشــن، این طور به نظر می رسد که 
مخاطبــان برای مدتی طولانی منتظر 
آن بودند تا این بازیگر دوباره جلوی 
دوربین دســت به کارهای نمایشی 

بزند.
فیلم تاپ گان ماوریک در کنار 
نقدهای مثبتی که از منتقدان دریافت 
کــرده، رضایت تماشــاچیان را نیز 
جلب کرده است. این فیلم در سایت 

سینمااسکور امتیاز A+ را کسب کرد 
کــه آن را هم تراز با فیلم های موفقی 
چون انتقام جویان: پایان بازی و مرد 
عنکبوتی: راهی به خانه نیســت قرار 
می دهد. امتیاز سینمااسکور با رجوع 
به کارت نظرســنجی که در شــب 
افتتاحیه یک فیلم توســط مخاطبان 
پر شــده، تعیین می شود؛ این امتیاز 5 
درجه دارد که از A آغاز شده و پس 
از B و C به D و F ختم می شــود. 

کســب امتیاز A+ این روزها خیلی 
نادر اســت و حتی فیلم های بزرگی 
چون دکتر اســترنج در چندجهانی 
دیوانگــی و بتمن نیــز از آن محروم 
 -A و +B مانده و بــه ترتیب امتیاز

گرفته اند.
فیلم جدید تام کروز در سایت 
راتن تومیتوز نیــز از منتقدان امتیاز 
۹۷ درصــد و از مخاطبــان امتیــاز 
فوق العاده ۹۹ درصد را کســب کرده 

اســت. پیش از این بهترین فیلم تام 
کروز در این ســایت فیلم ماموریت 
غیرممکن: فال اوت )۲۰۱۸( بود که 
امتیاز مشــابهی را از منتقدان گرفته 
امــا در بخش امتیاز مخاطبان از فیلم 
جدید این بازیگر عقب افتاده است. 
این قســمت از مجموعــه فیلم های 
ماموریت غیرممکن همچنین رکورد 
پرفروش ترین فیلــم تام کروز را در 
اختیــار دارد البته اگر تــاپ گان ۲ 
همچنان به این روند از فروش ادامه 
دهد دستکم در گیشه آمریکای شمالی 
می تواند این رکورد را به نام خود ثبت 
کند. تاپ گان: ماوریک به کارگردانی 
جوزف کوزینسکی روایتگر داستان 
کاپیتــان پیت "ماوریک" اســت که 
پس از ســی ســال خدمت، دستور 
آمــوزش به گروهــی از خلبان های 
تازه کار را دریافت می کند. این فیلم 
۲۷ مه پس از مدت هــا انتظار روی 
پرده نقره ای رفــت و در اولین روز 
اکــران ۱۱۶ میلیون و 5۰۰ هزار دلار 

در گیشه جهانی فروش کرد.

 

فرهنــگ و هنر-مجید توکلی 
مشاور ایرج طهماسب در مجموعه 
»مهمونی« درباره تصمیم شــخصی 
حمید جبلــی گوینده »کلاه قرمزی« 
برای توقف فعالیت های هنری خود 
و شائبه اختلاف میان این دو هنرمند 

توضیحاتی ارائه کرد.
حمید جبلی یــار دیرینه ایرج 
طهماسب است که سال ها با گویندگی 
شخصیت »کلاه قرمزی« و »پسرخاله« 
شناخته می شــود و بخش مهمی از 
همه جذابیت های عروســکی که 
سال هاســت برند تلویزیون است 

به او تعلق دارد.
غیبــت جبلــی در مجموعه 
»مهمونی« به عنــوان یار غار ایرج 
طهماســب در همه این ســال ها 
باعث شد شائبه اختلاف 

میان این دو هنرمند را دامن بزند.
مجیــد توکلی مشــاور ایرج 
طهماسب در »مهمونی« در گفتگویی 
با برنامه »استودیو هشت« رادیو نمایش 
به بخشی از این حاشیه ها پاسخ داد و 
دربــاره اینکه چرا جای حمید جبلی 
در ایــن مجموعه خالی ســت؟ بیان 
کرد: آقای جبلی و آقای طهماســب 
از رفقای قدیمی هستند و آقای جبلی 
هم سر تمرین و هم سر فیلمبرداری ما 
آمده است.وی در پاسخ به دلیل غیبت 
جبلی عنوان کرد: آقای جبلی آنطور که 
من اطلاع دارم دیگر بنا ندارد کار کند. 
تحت هیچ عنوان قرار نیست کار کند. 
حالا نخواســته اند علنی این را اعلام 
کنند اما من از گپ و گفت هایشــان 
متوجه شــدم که فعــلًا تحت هیچ 
شــرایطی نمی خواهند در تلویزیون، 

شبکه خانگی، تئاتر و… کار کنند.
توکلی در پاســخ بــه اینکه اگر 
فصل جدید »کلاه قرمزی« ســاخته 
شود حمید جبلی خواهد بود یا خیر؟ 
بیــان کرد: طبیعتاً آنچه که من متوجه 
شــدم فعلًا قصد کار کردن ندارند و 
برای همین دامن زده شد به شایعات 
و اینکه با آقای طهماسب اختلافات 
دارند ولی او سر تمرین ها و سر صحنه 
آمده و این تصمیم شخصی شان است.

وی در پایان درباره اینکه آیا این 
تصمیم حمید جبلی ریشه در دلخوری 
او دارد، گفت: این یک تصمیم کاملًا 
شخصی اســت که جبلی در زندگی 
خود گرفته اســت. به نظر می رســد 
تصمیم شخصی او این است که یک 
مــدت می خواهنــد کار نکنند و من 

دلیلش را نمی دانم.

بازگشت »کلاه قرمزی« فعلا منتفی است
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